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ا من اص طط       تعد قرحة المعدة من الاضططارات ا الئطط فعة     الجه ز الهضططم و لال   تبططدد ادكبا ًادرب

٪ من هذه القرحة ن تجة   50جمدع أنح ء الع لمو مع العديد من الآث ر الج نادة لالمع ن ة لهؤلاء المرضططططح ا ح ال  

له  أيضططططب  المتططططاا ا الرفدتططططدة لقرحة المعدة لال ه ز المعدة المزمن لألرا  ،  ان ادلى الاك دري  الحلزلندة

ليع مد العلاج الح ل  للجرث مة الحلزلندة ا كة الح مزيج من اثندن الح اصقل من المضطططط كاا الحد ية  . المعدة

ة المعرل طة مع مثااط ا حم  المعطدة ا العلاج الثلاث  لالاج الازم ا الرتط ا  همط  من اءجراءاا العلاجدط 

المتططط  دمة    القضططط ء الح الاضطططارات ا المعدية المع ية ال   تتطططااه  الاك دري  الحلزلندة و للكن مع م هذه 

اصكلية ت ه ة الثمن لتن ج العديد من الآث ر الج نادة تم     ذلك  رط الحتطططط وططططدة لاد  ان     ضططططرت ا القلد 

له لف راا ط يلةا ًم  تعد مق لمة المضططط كاا الحد ية مئطططكلة  لال داخل مع اصكلية لالبطططداا لالارتا ن اند تن ل

رفدتطططدة    الاج ادلى الاك دري  الحلزلندةو لت ل  ل   ال الاحن ان ا امل  در مضططط كاا حد ية فمنة ل ع لة 

أمر ضططرلر ا تم تبططمدم هذا العمل الح ل  ل قددم ال  ثدر ال ق ف  لزيز الزا ر الار  ضططد قرحة المعدة الن جمة 

الجرث مطة الحلزلندطة    الفارال للمقط رنطة هطذا ال ط ثدر مع نم ذج تجريا  فخر لقرحطة المعطدة النط تجطة ان    ان

اءندلمدث وططدن ا لأيضطط و تم مق رنة هذا الدلر لزيز الزا ر مع كلاء فخر  طط فع تجراند ددنتو لالذ  يتطط  د     

لا لغدن    هذه الدراوططة من  بططدلة الاوططارا  الاج قرحة المعدةا تم اوطط  دا  اثندن لوططاعدن من ذً ر الفارال ا

جرا  لال   تم تقتطططدمه  ائططط افد  علح تتطططع مجم ا ا ئثم ندة  ارال لكل منه  ا    220 –  190كالل  يالغ لزنه   

ال  ال  لتع ار  الار  لالراند دططدين الح  الزا ر  المقارو زيططز  المطط ء  الثلاو اصللح  تلقططز  ارال المجم اطط ا 

 ارال المجم ا دن الراتعة لال  متطةو تم اوط حداو قرحة المعدة ت وط  دا  نم ذج ادلى  ًمجم ا ا مراقاةا   

 ؛ تدنمط     الفارال    المجم اط ا    5  لنم ذج اءنطدلمد ط وططططدن ئمجم اطة    4الاك دريط  الحلزلندطة ئ مجم اطة  

 6 ر الار  ئمجم اة الارتعة اصخدرةو تم اوططط حث و قرحة المعدة تنفل النم ذجدنو لال   أاادز عم  زيز الزا

  ًع امطل حمط يطة الح ال  ال ا    نهط يطة الف راا ال جريادطة    المجم اط ا   9ل    8  أل راند دطدين ئمجم اطة   7ل  

م  لفةو تم ال ضططحدة ت لفارال حدن تم   ا الاان لاوطط  راج المعدةا اندفذو تم   ا المعدة لتجمدع مح  اه  ل قدير  

بططططدر المعدةو لكرجة الحم ضططططةو لالحم ضططططة الحرةو لاءن  ج الم  ط و معلم ا ع رازية المعدة مثل حجم ا

لترًدز الاداتططدنا ت ءضطط  ة تم تقددم ال غدراا العد ندة لتم حتطط ز مؤ ططر القرحةا ايضطط و تم ال حقدت من معلم ا  

ا و عجه ك اصًتططططدة لمضطططط كاا اصًتططططدة    نتططططدج المعدة من خلاي المؤ ططططراا ال  لدةم الم ل نداي لدهدد ئ  ك 

لالجل ت ثد ل ترلًتطدداز ئج ز اًل ا ًم  تم ت ًدد ذلك   )التط ت رالًتطدد كيتطم ت ز ئد لك و الك ت لاز ئن ا ا

  من خلاي الفحص النتطدج  للغئط ء الم  ط     المعدة ت وط  دا  البطاغ ا الم  لفة لال  طدن المن ا  الكدمد ف 

. Ki -67 ه  عحبطط فد  و ل قد أرهرا ن  فج هذه الدراوططة أنه    ًل ل    النه ية تم تتططجدل جمدع الاد ن ا لتحلدل

طً نطز هنط ن تغددراا    جمدع المعلمط ا   من قرحطة المعطدة المتطططط حطدثطة تط لاك دريط  الحلزلندطة لاءنطدلمد ط وططططدنو 

اء رازية المعدية المق وطة مثل حجم ابطدر المعدةو الحم ضطة الحرة لالك ملةو ترًدز الاداتطدن لمح  ى المد وطدن  

لة الح ذلكو ً ل هن ن ارتف ا ملح ر    الامة اءجه ك ال  ًتطد  ئ  ك ا  مع ان ف   ًادر    اءنزيم ا  ا الا

 المض كة للأًتدة ئد لك  ل ئ ن ا ا  لئج ز اًل ا لقد أرهر الئكل العد ن 

    Ki-67 لالنتدج  للغئ ء الم  ط     المعدة كرج ا م ف لتة من تلف المعدة مع زي كة تف ال ال عادر   

طًل من نم ذج القرحطة ا للكن العلاج تزيطز الزا ر الار  أك  علح ان فط   تئططططكطل ملح ر عجمط ل  حم ضططططة 

ن ن  فج معلم ا ع رازية المعدة لالام ا اءجه ك ال  ًتطططد   المعدةو لكرجة الحم ضطططة لمؤ طططر القرحةو لحتطططم

طً نطز قط تلطة للمقط رنطة مع المجم اط ا الم ط ط     المعطدة مقط رنطة تمجم اط ا القرحطة    ًلا النم ذجدنو لال    

الضطط تاة لالمع لجة ت لراند ددينا لأًدا الملاح  ا النتططدجدة أيضططب  ال  ثدر العلاج  تزيز الزا ر الار  ضططد 

تلف الغئطططط ء الم ط ط     المعطدة    النم ذجدنو لالذ  ً ل تقرياطب  أل ح ح أ ضططططل من تلطك المجم اة المعط لجطة 

ذه الطدراوطططططة ال ط ثدر المضططططط ك لزيطز الزا ر الار  ل قرحط ا المعطدة    تط لاك دريط   تط لراند دطدينا لقطد أرهرا هط 

الحلزلندة لالاندلمدث وططططدن    الفارال ا يمكن أل يعزى ال  ثدر ال ق ف  لزيز الزا ر الار  علح تقلدل حم ضططططة 

من الدراوطط ا لعزي المعدة لزي كة عن  ج الم  ط لاصنئططاة المضطط كة للأًتططدة ا لمع ذلكو هن ن ح جة علح مزيد 
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Stomach ulcer is a common disorder of the gastrointestinal tract, which affects many people worldwide, 

with many side effects and sufferings to these patients. About 50% of these ulcers are caused by 

Helicobacter pylori (H. pylori) infection, which is also the main etiology of gastric ulcer, chronic gastritis, 

and gastric tumors. The treatment of H. pylori is typically based on a combination of at least two 

antibiotics in combination with gastric acid inhibitors. Triple Therapy and Bismuth Quadruple Therapy 

are well-known therapeutic measures used in the eradication of H. pylori and H. pylori-induced 

gastrointestinal disorders. The current work was designed to evaluate the gastroprotective effect and the 

antioxidant of Thymus vulgaris essential oil (TVEO) against H. pylori-induced gastric ulcer in rats and 

to compare these effects with another model of indomethacin-induced gastric ulcer. Also, the role of this 

oil was compared with another common drug Ranitidine that is used in the treatment of gastric ulcers. 

Seventy-two male adult Sprague-Dawley albino rats weighing 190-220 rats were used in this study, 

which was randomly divided into nine groups (8 rats each). The rats of the 1st three groups received 

distilled water, TVEO, and ranitidine respectively and regarded as control groups (G 1, 2 and 3); in the 

rats of the 4th and 5th groups, the gastric ulcer was induced using H. pylori model (G 4) and indomethacin 

model (G 5); while in the rats of the 6th and 7th groups, the gastric ulcer was induced using H. pylori 

model and was given either TVEO (G 6) or ranitidine (G 7) as a protecting agent respectively. In the last 

two groups, the gastric ulcer was induced using the indomethacin model, which was given either TVEO 

(G 8) or ranitidine (G 9) as a protecting agent respectively. At the end of the experimental period of 

different groups, the rats were sacrificed where the abdomen was opened, and the stomach was dissected 

out. Then, the stomach was opened, and the gastric content was collected for the estimation of the acid 

secretory parameters such as the volume of gastric juice, pH, free and total acidity, mucus production, 

and pepsin concentration. In addition, gross changes were assessed, and ulcer index was calculated. Also, 

the oxidative stress and antioxidant parameters were investigated in the gastric tissue using the following 

indicators: malondialdehyde (MDA), superoxide dismutase (SOD), catalase (CAT) and glutathione 

peroxidase (GPx). Moreover, the histopathological examination of gastric mucosa using different stains 

and immunohistochemical localization for Ki-67 was performed. Finally, all data were recorded and 

statistically analyzed. The results of this study showed that in both H. pylori and indomethacin-induced 

ulcer models, there were alterations in all measured gastric secretory parameters such as the volume of 

gastric juice, free and total acidity, pepsin concentration and mucin content. Moreover, there was a 

marked elevation in oxidative stress marker (MDA) with a significant decrease in the antioxidant 

enzymes DOS, CAT, and GPx. The macroscopic and histological appearance of the gastric mucosa 

displayed variable degrees of gastric damage with decreased expression of Ki-67 immuno-reaction in 

both ulcer models. The histopathological observations also confirmed the healing effect of TVEO against 

the gastric mucosal damage in the two models, which was nearly or even better than that ranitidine treated 

group. This study showed the antiulcerogenic and gastroprotective effects of TVEO in H. pylori and 

indomethacin-induced gastric ulcers in rats. The protective effect of TVEO could be attributed to the 

gastric acidity and increased mucus production and antioxidant activities. However, further studies are 

required to isolate the active compounds from TVEO and to elucidate the exact mechanism of their action 

on the stomach. 
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